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FP vrea listare dualã a
Hidroelectrica; actori ai

pieþei noastre sunt adepþii
listãrii doar la BVB

L
istarea la bursã a companiei
Hidroelectrica a devenit o
temã recurentã a ultimilor ani
în piaþa noastrã de capital, ul-
tima variantã fiind vehiculatã
chiarlunatrecutã,cândMinistrul
Energiei, Virgil Popescu, a

declarat la Reuters cã Fondul Proprieta-
tea (FP) va lista cel puþin 15% din produ-
cãtorul de energie, în condiþiile în care
statul nu poate sã îºi vândã participaþiile
la companiile pe care le deþine, din cauza
unei legi votate în Parlament.

Listarea Hidroelectrica ar urma sã fie

introdusã pe ordinea de zi a unei adunãri
a acþionarilor companiei de cãtre Fondul
Proprietatea, iar Ministerul Energiei, ce
deþine 80% din producãtorul de energie,
va vota “pentru”, dupã cum reiese din
declaraþiile ministrului, urmând astfel sã
se îndeplineascã ºi unul dintre angaja-

mentele luate de autoritãþi prin Planul
Naþional de Redresare ºi Rezilienþã
(PNRR).

ANDREI IACOMI,
GEORGE MARINESCU

(continuare în pagina 9)

DANIEL NAFTALI, MANAGER
ADJUNCT DE PORTOFOLIU
FONDUL PROPRIETATEA:

“Tranzacþia poate
avea loc când
vom fi convinºi cã
interesele
acþionarilor sunt
protejate"

F
ondul Proprietatea (FP) este gata sã
listeze la bursã o parte importantã
din portofoliul de acþiuni deþinut la

Hidroelectrica, dacã Guvernul va aproba
listarea companiei de stat, obiectiv care
este prevãzut ºi în Planul Naþional de Re-
dresare ºi Rezilienþã (PNRR). Pentru asi-
gurarea evaluãrii corecte de cãtre piaþã a
companiei Hidroelectrica, reprezentanþii
Fondului Proprietatea considerã însã cã
este nevoie de o listare dualã a pachetului
iniþial de acþiuni ce va fi scos la vânzare,
atât pe Bursa de Valori Bucureºti, cât ºi la
bursa din Londra. (G.M.)

(continuare în pagina 9)

DAN PAUL, PREªEDINTELE
ASOCIAÞIEI BROKERILOR:

“Listãrile sunt
bune dacã sunt
fãcute doar acolo
unde existã
compania”

L
istãrile sunt bune dacã sunt realizate
doar în þãrile unde au sediul compa-
niile, a afirmat Dan Paul, preºedinte-

le Asociaþiei Brokerilor, adãugând cã
listarea unei companii româneºti ºi la
Londra nu face decât sã ajute piaþa de ca-
pital londonezã.

“Listãrile sunt bune pentru investi-
tori în general ºi pentru statul român în
particular, dacã sunt fãcute doar în lo-
cul unde existã compania, adicã Bursa
de Valori Bucureºti. (...) Aface o listare
de dragul listãrii, pentru a atrage foarte
mulþi bani, printr-o listare la Londra,
nu ajutã decât piaþa de capital din Lon-
dra. (I.A.)

(continuare în pagina 9)

RADU CRACIUN,
PREªEDINTELE APAPR:

“Suntem adepþii unei
listãri unice doar la
Bursa de la Bucureºti”

R
adu Crãciun, preºedintele Asocia-
þiei pentru Pensiile Administrate
Privat din România (APAPR), spu-

ne cã membrii asociaþiei sunt pentru li-
starea Hidroelectrica doar la Bursa de
Valori Bucureºti.

Domnia sa ne-a transmis: “Listarea
unei companii de anvergura Hidroelec-
trica este cu siguranþã un eveniment cu
consecinþe benefice asupra întregii pieþe
de capital din România. Pe de o parte,
deoarece îi creºte vizibilitatea în rândul
investitorilor strãini, iar aceasta are un
impact pozitiv ºi asupra altor emitenþi
listaþi. Pe de altã parte, pentru cã marii
investitori locali - precum fondurile de
pensii private - vor avea posibilitatea sã
investeascã în emitenþi lichizi ºi atracti-
vi. În acest spirit, noi suntem adepþii
unei listãri unice doar la Bursa de la Bu-
cureºti.” (A.I.)

CLAUDIU MUREªAN,
SENATOR USR:

“Prezenþa la bursa
din Londra ar face din
Hidroelectrica un
jucãtor major pe
piaþa energeticã
regionalã”

U
n proces de listare dualã a compa-
niei Hidroelectrica ar aduce avan-
taje legate, în primul rând, de posi-

bilitatea de atragere a unor investitori in-
ternaþionali mari în portofoliul firmei re-
spective, susþine senatorul USR Clau-
diu-Marinel Mureºan, preºedintele Co-
misiei de buget, finanþe, bãnci ºi piaþã de
capital.

“Sunt un susþinãtor al Bursei de Va-
lori Bucureºti ºi îmi doresc dezvoltarea
pieþei de capital localã pentru cã am
încredere cã aceasta a devenit o platfor-
mã sustenabilã de finanþare a companii-
lor locale. (M.G.)

(continuare în pagina 9)

“Existã riscul ca majorarea
dobânzii cheie sã depãºeascã
pragul de 3,5%, în 2022“

(Interviu cu Ionuþ Dumitru,
economistul ºef al Raiffeisen Bank)

l “Ratele dobânzii la creditele ºi depozitele în lei ar urma sã
creascã, pe parcursul acestui an, mai rapid în cazul companiilor
ºi mai lent în cazul populaþiei“

Reporter: Care au fost provocãrile
sectorului bancar în cel de-al doilea an de
pandemie?

Ionuþ Dumitru: Evoluþia situaþiei
pandemice a rãmas o sursã importantã de
preocupare pentru bancã. Incertitudinea
ridicatã legatã de evoluþia situaþiei pan-
demice a generat nesiguranþã ºi cu privi-
re la evoluþia activitãþii bancare (credita-
re ºi alte servicii), precum ºi la evoluþia
capacitãþii debitorilor persoane fizice ºi

juridice de a susþine serviciul datoriei
existente. În cele din urmã, recuperarea
activitãþii economice a avut loc într-un
ritm mai rapid decât se anticipase iniþial,
acest lucru reflectându-se favorabil ºi în
situaþia financiarã a companiilor ºi popu-
laþiei, dar ºi în capacitatea lor de a susþine
serviciul datoriei.

A CONSEMNAT
EMILIA OLESCU

(continuare în pagina 4)

E
voluþiile observate la nivel global în
ceea ce priveºte inflaþia ºi ratele de
dobândã au impact ºi asupra pieþei fi-
nanciare interne, aratã Ionuþ Dumitru,
economistul ºef al Raiffeisen Bank.

Specialistul ne-a spus, într-un interviu, cã pro-
cesul de normalizare a politicii monetare
constând în creºterea ratelor de dobândã este
deja într-un stadiu avansat în cele mai multe
economii emergente unde creºterea ratei in-
flaþiei a fost una alertã. În timp ce creºteri foar-
te ample ale ratelor de dobândã au avut loc
deja în þãrile din regiune (Cehia, Polonia ºi
Ungaria), BNR a optat pentru o întãrire gradua-
lã a caracterului politicii monetare, evidenþia-
zã economistul, apreciind: “Prin urmare, ratele
dobânzii au crescut ºi în România, dar mult mai
puþin decât în celelalte trei þãri din regiune. Ni-
velul ratelor dobânzii la trei luni din România
este în prezent chiar mai mic decât cele existen-
te în Cehia, Ungaria ºi Polonia. Ne aºteptãm ca

BNR sã creascã în continuare în acest an rata dobânzii de politicã, pânã la un nivel de 3,5% (riscurile
fiind ca majorarea chiar sã depãºeascã acest prag) “.
În acest context, ratele dobânzii la creditele ºi depozitele în lei ar trebui sã creascã, pe parcursul ace-
stui an, estimeazã Ionuþ Dumitru. Acesta afirmã cã majorarea ratelor dobânzilor se va materializa
mai rapid în cazul creditelor ºi depozitelor companiilor, datã fiind legãtura mai strânsã a acestora cu
ratele dobânzii din piaþa monetarã, ºi mai lent în cazul creditelor ºi depozitelor populaþiei.

Arhivele britanice confirmã
punctul de vedere al Rusiei
privind extinderea NATO

Î
ntr-un articol recent de pe site-ul re-
vistei Der Spiegel, jurnalistul Klaus
Wiegrefe întreba dacã Vla-
dimir Putin are dreptate.
Subiectul era, bineînþeles,

acuzaþia repetatã de partea rusã
cu privire la nerespectarea pro-
misiunilor puterilor occidentale
privind extinderea NATO dupã
cãderea Uniunii Sovietice.

Într-o scrisoare trimisã
preºedintelui american Bill
Clinton de cãtre preºedintele rus Boris
Elþîn, în 1993, preºedintele rus îºi expri-
mã îngrijorarea cu privire la faptul cã
“populaþia ar putea vedea expansiunea
NATO cãtre Est ca pe o neo-izolare a Ru-
siei”, dupã cum scrie Der Spiegel.

Apoi preºedintele Elþîn a afirmat cã
“spiritul tratatului exclude opþiunea ex-
pansiunii NATO cãtre Est”. Tratatul
amintit este cel cunoscut sub numele
Tratatul 2+4, prin care s-a realizat reuni-
ficarea Germaniei. Tratatul a fost semnat

în 12 septembrie 1990 de miniºtrii de ex-
terne ai Marii Britanii, Franþei, Statelor

Unite, Republicii Federale Ger-
mania, Republicii Democrate
Germane ºi Uniunii Sovietice.

În rãzboiul declaraþiilor referi-
toare la extinderea NATO,
preºedintele Putin a subliniat cu
“ne-aþi înºelat fãrã ruºine”, dupã
cum scrie revista germanã. Partea
occidentalã, în special cea ameri-
canã, prin vocea Secretarului de

Stat Antony Blinken, susþine cã nu au
existat astfel de promisiuni.

Acesta este contextul în care jurna-
listul Klaus Wiegrefe a prezentat noi in-
formaþii, conform cãrora “documente de
arhivã din 1991 susþin acuzaþiile Rusiei”.

Klaus Wiegrefe a primit ceea ce
numeºte “un document remarcabil” de la
Josh Shifrinson, profesor asociat de
relaþii internaþionale la Boston
University.

(continuare în pagina 12)

Meihua International -
prima listare din ultimele
ºapte luni a unei firme
chinezeºti la New York
lAcþiunile Meihua au debutat sãptãmâna trecutã la Nasdaq,
cu un avans de 29% în prima zi de tranzacþionare, dupã care
au pierdut 30%

P
roducãtorul chinez de dispoziti-
ve medicale de unicã folosinþã
Meihua International Medical
Technologies Co. este prima

companie din China continentalã care
s-a listat în ultimele ºapte luni pe piaþa
din SUA, înregistrând un avans de 29%
la debutul sãu pe Nasdaq, anunþã South
China Morning Post.

Acþiunile companiei cu sediul în Jian-
gsu, tranzacþionate sub simbolul
”MHUA”, au încheiat prima zi pe
Nasdaq (17 februarie) cu un preþ de
12,92 dolari, în urcare cu 29% faþã de
preþul ofertei publice iniþiale (IPO), de
10 dolari. A doua zi, însã, titlurile au co-
borât cu 30,3%, la 9 dolari. Valoarea de
piaþã a companiei a atins 305 milioane de

dolari la debut, dar a coborât apoi la 180
de milioane de dolari.

Totuºi, debutul solid al companiei
Meihua ar putea sugera cã investitorii
strãini aveau apetit pentru oferte publice
iniþiale lansate de emitenþi chinezi, dupã
listarea controversatã a Didi Chuxing, în
valoare de 4,4 miliarde de dolari, în iunie
2021. Amintim cã Beijingul a anunþat o in-
vestigaþie de securitate ciberneticã asupra
companiei de ride-hailing la doar câteva
zile dupã IPO, iar din iulie, de când a înce-
put represiunea autoritãþilor de reglemen-
tare din China asupra companiilor din
anumite sectoare, îndeosebi tehnologic,
nu a mai avut loc nicio listare a vreunei
companii din þara asiaticã în SUA. (V.R.)

(continuare în pagina 11)
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